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فرزندان نابغه ما

هنگامي كه نوزادي بهدنيا ميآيد، معجزه خلقت يعني مغز در وجود او هست. اين موهبت الهي، چاه بيانتهايي است

...

جام جم آنلاين: هنگامي كه نوزادي بهدنيا ميآيد، معجزه خلقت يعني مغز در وجود او هست. اين موهبت الهي، چاه بيانتهايي است
كه فرزندتان ميتواند براي سيرابكردن عطش ابدياش براي دانستن از آن آب بكشد. عضوي است كه كودك از طريق آن ميتواند

هزاران راه ممكن براي رسيدن به روياها، تصورات و آرمانهاي خود را كشف كند.

براساس مطالعات انجامشده، كودك هر انساني ميتواند مانند يك نابغه بدرخشد.

براي بروز نبوغ در فرزندتان به سه عامل زير توجه كنيد:

ـ باور كنيد كه ميتوانيد نبوغ را در فرزندتان بيدار كنيد.

ـ باور كنيد كه فرزندتان توان آن را دارد كه يك نابغه شود.

ـ هرگز اجازه ندهيد به فكرتانخطور كند و هرگز ابراز نكنيد كه فرزندتان كمهوش و كماستعداد است.

اگر اين سه نكته كليدي را در ذهنتان داشته باشيد، براي بيداركردن نبوغ در فرزندتان آمادهايد:

براي نبوغ فرزندتان بايد چهار قدم اساسي برداريد:

شرايط هدايتكننده ايجاد كنيد. گياه در خاك مناسب و شرايط زيستمحيطي مناسب رشد ميكند. استعداد فرزند شما نيز در شرايط
هدايتكننده و مناسب گل ميكند.

در اين زمينه همواره راهنمايي كنيد، اما دستور ندهيد. كودكان نسبت به لحن صداي شما بسيار حساس هستند.

آهنگ صداي خود را چنان تنظيم كنيد كه ملايم و ترغيبكننده باشد. اگر فرزندتان فشاري احساس كند، هرگز به نتايج دلخواه
نخواهيد رسيد.

يادگيري بايد براي فرزندتان تجربهاي لذتبخش باشد. اگر او احساس كند يادگيري به او تحميل شده است، ديگر برايش لذتبخش
نخواهد بود. به او سخت نگيريد. اجازه بدهيد كودكي خود را بگذراند و از آن لذت ببرد. فرزند شما حتي اگر نابغه باشد، باز يك كودك

است كه به بازي نياز دارد. او بايد مراحل رشد خود را بخوبي طي كند تا در آينده فردي سالم و موفق باشد.

صبور باشيد. روانشناسان كودك دريافتهاند كه كودك تا شش سالگي و گاه بيشتر، به هر موضوعي نميتواند بيشتر از دو دقيقه توجه
كند. يعني كودك پس از دو دقيقه حواسش از كاري كه شما ميكوشيد او را به آن مشغول كنيد، پرت ميشود و سرگرم بازي با عروسك

خود ميشود. مجبورش نكنيد به انجام كار موردنظر شما ادامه دهد، زيرا فقط باعث آزار او ميشويد.

دانش را با عشق همراه كنيد. والدين مانند همه انسانها ميل به ابراز اشتياق و تعصب بيش از حد دارند، لذا گاهي خود و فرزندانشان
را تحتفشار بيش از حد قرار ميدهند.

ممكن است وقتي مشتاق و حتي نگران بيدار كردن نبوغ در فرزندتان هستيد يك عامل حياتي را فراموش كنيد و آن شادي فرزندتان
است. هميشه دانش را همراه عشق و مهرباني داشته باشيد، زيرا نبوغ بايد براي كودك يك موهبت باشد، نه يك تحميل.

توجه به نكات زير نيز ميتواند در بيداري نبوغ فرزندتان سهم بسزايي داشته باشد:

ـ بازي: اين افسانه را از ذهن خود بيرون كنيد كه براي نابغه شدن بايد فقط خواند و مطالعه كرد. يكي از راههاي نابغه شدن بازي
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است. تا ميتوانيد با فرزندتان بازيهاي خلاقانه كنيد.

ـ تخيل: به كودك اجازه تخيل و بيان آن را بدهيد. هرگز تخيلات فرزندتان را هرقدر هم عجيب و بيمعني باشد، مسخره نكنيد. كودك
در صورت مسخرهشدن، در آينده گوشهگير خواهد شد و جرات نخواهد كرد از تخيلاتش استفاده كند. اجازه دهيد فرزندتان در

فراخواني روياهايش آزاد باشد. بسياري از انديشههاي بزرگ ريشه در تخيلات عجيب دارد.

ـ استقلال: استقلال به نبوغ قدرت ميبخشد. فرزندتان بايد احساس امنيت و استقلال كند تا دست به كار تازه بزند. اگر قرار باشد هر
كاري كه ميخواهد انجام دهد شما برايش انجام دهيد، او هيچوقت نابغه نخواهد شد. نگرانيتان را با نظارت از دور كاهش دهيد، نه

با دخالت.

ـ برانگيختن: تشويق در گوش كودك مانند موسيقي است. از كنار هر كار خلاقانه مثبتي كه كودكتان انجام ميدهد بياعتنا رد نشويد
و تشويقش كنيد.

ـ نوشتن و نقاشيكردن: وقتي كودك شروع به نوشتن ميكند، ارتعاشات خاصي را كه بر اثر روند تفكر در مغز ايجاد ميشود، تجربه
ميكند و دلش ميخواهد با اين افكار رابطه برقرار كند. نوشتن موجب روشني و انسجام افكار، سازمانيابي و انضباط شخصي ميشود
و نيز به كودك كمك ميكند بهتر ارتباط برقرار كند. نقاشي نيز براي كودك مهارت بسيار مهمي است؛ احساسات او را در سطحي ابراز
ميكند و پيشدرآمد نوشتن است. ابتدا كودك نابغهتان را ترغيب به نقاشي كشيدن كنيد. پس از اينكه خواندن ياد گرفت، بتدريج او

را به سمت نوشتن سوق دهيد.

گياه در خاك و شرايط زيستمحيطي مناسب رشد ميكند. استعداد فرزند شما نيز در شرايط هدايتكننده و مناسب گل خواهد کرد
ـ بررسي علايق: كودك خود را خوب زيرنظر داشته باشيد. ببينيد در چه زمينههايي بيشتر ميپرسد، در مورد چه چيزهايي كنجكاوتر
است، چه چيزهايي چشم او را بيشتر ميگيرد. در بازيهايش به چه چيزهايي بيشتر اشاره ميكند. هيچكس به اندازه خود او

نميتواند به شما نشان بدهد كه او در چه زمينهاي استعداد دارد و نابغه ميشود.

ـ حتي اگر ميدانيد كه او خيلي باهوش است، دائم اين موضوع را به او نگوييد. اگر او با اين پيشزمينه وارد مدرسه شود كه خيلي
باهوش است و درسها را خيلي ساده ببيند، اين خطر وجود دارد كه در آينده هم مواجهه با هر مسالهاي را ساده فرض كند. در چنين
شرايطي از مواجه شدن با موقعيتهاي دشوار هراسان خواهد بود، چون ميترسد دچار اين ترديد شود كه نكند واقعا خيلي باهوش

نيست.

ـ برايش موقعيتهاي متنوعي را براي تجربه كردن به وجود بياوريد. محيطهاي متنوع و غني، نهتنها به رشد هوش او كمك ميكند،
بلكه به او فرصت كشف استعدادهايش را ميدهد.

ـ فراموش نكنيد استعدادهاي فرزند شما نبايد لزوما در رشتههاي كليشهاي باشد كه متاسفانه سيستم آموزشي ما خود را به آنها
محدود كرده است. فرزند شما ميتواند در مديريت، درك انسانها، كمك به طبيعت، تجسم انتزاعي، انواع رشتههاي هنري و ورزشي،
زبانها، مهارتهاي اجتماعي و... داراي استعداد بالايي باشد كه اگر شما متوجه نباشيد، شايد هيچوقت در مدرسه خود را نشان ندهد

و كسي متوجه آن نشود. (جام جم - ضميمه سيب)

محمد برومند - كارشناس ارشد روانشناسي باليني
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